
اخبار كشور

از تقریظ رهبر  انقلاب بر کتاب 
»معبد زیرزمینی« رونمایی می شود

هجدهمیــن پاسداشــت ادبیات جهــاد و مقاومت با محوریت حماســه  
مجاهدت مقنّی های یزدی و با انتشار تقریظ حضرت آیت الله العظمی خامنه ای 

بر رمان »معبد زیر  زمینی«، یازدهم بهمن ماه ۱۴۰۳ برگزار می شود. 
به گزارش Khamenei.ir یکی از زوایای کمتر دیده  شده دفاع مقدس، 
نقش آفرینی مقنّی های یزدی در برخی عملیات های بزرگ به ویژه فتح المبین 
اســت. این قشر با هنر و تخصص خود در حفر تونل ها و سازه های زیرزمینی، 

سهم بسزایی در پیشبرد عملیات های جنگ داشتند.
در همین راســتا، هجدهمین پاسداشت ادبیات جهاد و مقاومت همراه با 
انتشار تقریظ رهبر معظم انقلاب بر کتاب »معبد زیرزمینی«، یازدهم بهمن ماه 

۱۴۰۳ در استان یزد، روستای رکن آباد میبد برگزار خواهد شد.
این مراســم به منظور گرامیداشــت ایثار و تلاش های مقنّی های هنرمند 
یزدی و با تأکید بر اهمیت این حماسه ها در تاریخ دفاع مقدس برگزار می شود.
معبد زیرزمینی در ۱۶۳ صفحه به قلم خانم معصومه  میرابوطالبی  نوشته 

و توسط انتشارات »کتاب جمکران« چاپ و منتشر شده است.
 شاعران در حمایت از بیماران پروانه ای 

جشنواره برگزار می کنند
نخستین جشنواره شعر پروانگی با هدف آگاهی رسانی، همدلی و حمایت 

از بیماران پروانه ای موسوم به »ای بی« از طریق ادبیات برگزار می شود.
به گزارش خبرنگار کیهان، نشســت خبری نخســتین جشــنواره »شعر 
پروانگی« با حضور حجت الاسلام سیدحمیدرضا  هاشمی گلپایگانی)موسس و 
مدیرعامل خانه  ای بی  ایران(، علیرضا قزوه )دبیر جشنواره(، علی محمد مودب و 
مصطفی محدثی خراسانی از شاعران برجسته کشور صبح یکشنبه، هفتم بهمن 
به میزبانی »خانه  ای بی  ایران« برگزار شــد.  در این نشســت خبری،  هاشمی 
گلپایگانی که فرزند خودش هم یکی از بیماران پروانه ای است از ظلم آمریکا به 
ایــن بیماران با تحریم اقلام دارویی و افزایش درد و رنج آنها در اثر این تحریم 
ســخن گفت و همچنین از کم توجهی برخی مسئولان و نهادهای داخلی هم 
گلایه کرد. وی در بخشی از صحبت هایش مدعی شد که بنیاد امور بیماری های 
خاص از ســال 97 از بیماران پروانه ای حمایت نمی کند و حتی در بیمارستان 
وابسته به این نهاد )بیمارســتان مرحوم  هاشمی رفسنجانی( نیز این مبتلایان 
پذیرش نمی شوند. مدیر خانه  ای بی  همچنین از شکایت رسمی و قضائی 9۰۰ 
بیمار پروانه ای کشور و خانواده هایشان از بنیاد امور بیماری های خاص خبر داد.

در این نشســت، علیرضا قزوه هم با اشاره به آشنایی خود با بیماری »ای 
بی«  )پروانه ای( و مشکلات بیماران مبتلا به این بیماری، از حمایت های »خانه 

 ای بی  ایران« برای بیش از هزار کودک مبتلا در سراسر کشور سخن گفت.
وی افزود: این جشنواره به منظور اطلاع رسانی و همدلی با بیماران پروانه ای 
برگزار می شود و همچنین قصد دارد ذهن جامعه را به حمایت از این بیماران 
معطوف کند. دبیر جشــنواره تاکید کرد: هنر و ادبیــات ایران به عنوان یکی از 
ارکان فرهنگ کشور، همواره در میدان های اجتماعی و تاریخی حاضر بوده است. 
برگزاری این جشنواره فرصتی اســت برای شاعران تا در کنار روایت مشکلات 
اجتماعی، دردهای بیماران پروانه ای را به تصویر بکشند و جامعه را نسبت به این 
بیماری آگاه کنند. وی همچنین اعلام کرد که تاکنون ۱۵۰ اثر از شاعران ایرانی 
و فارسی زبان کشــورهای همسایه به دست این جشنواره رسیده است و انتظار 
می رود این تعداد تا پایان بهمن ماه افزایش یابد. مراســم اختتامیه جشنواره نیز 

در نیمه اسفندماه با تقدیر از ۲۰ شاعر و ۱۰ بیمار پروانه ای برگزار خواهد شد.
در ادامــه، علی محمد مودب و مصطفی محدثی خراســانی نیز بر اهمیت 
نقش شــاعران در آگاهی رســانی به جامعه نســبت به بیماری ها و مشکلات 
اجتماعــی تأکید کردند. مودب گفت: ورود ادبیات به مســائلی چون بیماری 
پروانه ای می تواند کمک شایانی به شناخت بهتر و کاهش آسیب های اجتماعی 
آن کنــد. وی همچنین از نقش ایثار و فــداکاری خانواده های بیماران به ویژه 

مادران آنان در روایت این داستان ها یاد کرد.
رسوایی کانون کارگردانان در تبریک 

به نامزدی فیلم ضدایرانی و ضداسلامی!
کانون کارگردانان خانه ســینما با انتشــار بیانیــه ای ، نامزدی یک فیلم 

ضدایرانی و ضداسلامی در اسکار را تبریک گفت!
در ریــاکاری کانون کارگردانان خانه ســینما همین بــس که در بیانیه 
خودشان هیچ اشــاره ای به نامزدی یک انیمیشن تولید ایران با نام »در سایه 
سرو« در بخش بهترین انیمیشن های کوتاه نکرده اند اما به یک فیلم سیاسی 

محصول آلمان علیه ایران تبریک گفته اند! 
در بیانیه کانون کارگردانان که با ادبیاتی آماتور و ابتدائی تنظیم شده، آمده 
است: »در زمستان سرد و بی باران و غبارآلود و در لابه لای تحقیر کارگردان های 
خانه نشین با فروش های چند صد میلیاردی چند فیلم خندان از آن سوی آبها 
خبر آمد که فیلمی ایرانی از آلمان در آمریکا نامزد اســکار شــده است. خبر 
خوشحال کننده ای بود. اما اگر همان زمان که فیلم های سینمای متفکر به دلیل 
تفکر با مشکل نمایش مواجه شده بودند، جامعه سینمایی کنار این فیلم ها قرار 
می گرفــت و دفاع می کرد از نمایش این فیلم ها امروز دانه انجیر معابد از ایران 
نامزد جایزه اســکار شده بود.« علاوه بر اینکه این بیانیه از لحاظ ویرایشی دچار 
مشــکل است، جای سؤال است که چرا کانون کارگردانان برای نامزدی فیلمی 
بیانیــه تبریک صادر کرده که نه تنها یک فیلم ایرانی نیســت، بلکه یک فیلم 
ضعیف و فاقد ساختار سینمایی در جهت فروپاشی ملی و حمله به نهاد خانواده 
و همچنین روایتگری علیه دین اسلام محسوب می شود. ضمن اینکه اگر عمیق 
به مســئله بنگریم، فیلم جدید محمد رسول اف هم مانند دیگر آثار او، حتی از 
کمدی های ســخیف سال های اخیر ســینمای ما هم مبتذل تر و درواقع نوعی 
توهین به ساحت سینمای نجیب ایران است. یعنی کانون کارگردانان اگر واقعا 
دلســوز ایران و سینمای ایران است، باید علیه اسکار بیانیه صادر کند که چرا 
یک اثر ضدِ سینما که حتی نام هنر سینما را هم خدشه دار می کند را صرفا به 

خاطر اهداف سیاسی دولت ترامپ،  نامزد اسکار اعلام کرده است.
لابی رژیم صهیونی نماینده فلسطین 

در اسکار را حذف کرد
درحالی که فیلم فلسطینی »از کانون فاجعه« در فهرست اولیه نامزدهای 
اســکار نود و هفتم قرار گرفته بود، نهایتاً از رقابت های این دوره کنار گذاشته 
شد و بر اساس گزارش های منتشرشده، یک سازمان لابی گر رژیم صهیونیستی 

در آمریکا مانع از ورود این اثر به لیست نهائی شده است.
به گزارش فارس، وب سایت سینمایی ددلاین سه روز پس از آنکه فهرست 
نامزد های اسکار ۲۰۲۵ نهائی شد، در گزارشی فاش کرد، سازمان »مسیحیان 
متحد برای اسرائیل« )CUFI( که بزرگ ترین لابی حامی رژیم صهیونیستی 
در آمریکا محســوب می شود، با ارســال ایمیل هایی به رأی دهندگان آکادمی 
اسکار از فیلم »از کانون فاجعه« به عنوان یک »تبلیغات پوپولیستی« یاد کرده 
است. این سازمان که در ایمیل خود به تقبیح فیلم »از کانون فاجعه« پرداخته، 
خواســتار حذف آن از فهرست تأیید شــده رای دهندگان آکادمی شده است. 
علاوه بر این، در اقدامی فراتر از جوایز اســکار، به حذف این اثر از ســالن های 

سینماهای آمریکا نیز اشاره کرده است.
این ســازمان صهیونیستی مســیحی که ادعا می شود ۱۰ میلیون عضو 
دارد، تحت رهبری جان  هاگ، کشــیش و مبلغ تلویزیونی، فعالیت می کند. 
این سازمان نه تنها پرداختن به کشتار جاری در غزه را »تبلیغات پوپولیستی« 
می داند، بلکه در مواضع خود اعلام کرده است که مردم آمریکا که در تظاهرات 
اعتراضی علیه این نسل کشی حضور یافته اند، نمایندگان این کشور نیستند.

رکورد پرفروش ترین پویانمایی 
در ایران شکسته شد

»ببعی قهرمان« با عبور از فروش ۶۳ میلیارد تومانی، رکورد پرفروش ترین 
انیمیشن تاریخ سینمای ایران را شکست.

انیمیشن سینمایی »ببعی قهرمان« به کارگردانی حسین صفارزادگان و 
میثم حسینی و تهیه کنندگی محمدمهدی مشکوری که از چهارم مهرماه سال 
جاری اکران خود را در سینماهای سراسر کشور آغاز کرده است، براساس اعلام 
سامانه مدیریت فروش و اکران سینما توانست رکورد پرفروش ترین انیمیشن 

تاریخ سینمای ایران را از آن خود کند.
»ببعی قهرمان« با رســیدن به فروش ۶۳ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومانی 
در ســینماهای سراسر کشور، موفق به جذب بیش از یک میلیون و چهارصد 

هزار مخاطب شده است.
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تدارک بزرگ برای عظیم ترین استقبال تاریخ
دفتر پژوهش های مؤسسه کیهان
بلافاصله پس از آن که حضرت امام خمینی اعلام کردند قصد بازگشــت به ایران را دارند، در اوایل بهمن ۱۳۵7 
در منزل آیت الله دکتر بهشتی جلسه ای برگزار شد و حاضران تاکید داشتند که برای استقبال هرچه باشکوه تر از رهبر 
انقلاب ، کمیته استقبال از امام با حضور همه گروه های مردمی تشکیل شود و برای این منظور، نمایندگانی از گروه های 

مختلف سیاسی معرفی شده و جلسه اصلی کمیته استقبال از امام در مدرسه رفاه تشکیل شد.
 در این جلسه افراد زیر به عنوان اعضای ستاد مرکزی کمیته استقبال از حضرت امام انتخاب گردیدند:

استاد آیت الله مرتضی مطهری )رئیس کمیته و رابط شورای انقلاب(، آیت الله دکتر محمد مفتح و آیت الله فضل الله 
محلاتی)رابط روحانیت مبارز(،  هاشــم صباغیان ، اســدالله بادامچیان ، دکتر کاظم سامی ، حسین شاه حسینی ، اصغر 

تهرانچی ، علی دانش منفرد.۱
آیت الله فضل الله محلاتی که یکی از اعضای آن ســتاد بود، درباره چگونگی تشکیل کمیته استقبال از امام گفته 

است:
».. یک روز صبح بعد از اذان در منزل در حال استراحت بودم. تلفن زنگ زد، مرحوم مطهری بود، گفتند: دیشب 
احمد آقا از پاریس تلفن کردند و گفتند، امام تصمیم گرفته اند بیایند ایران، شما رفقا را خبر کنید و به منزل ما بیایند. 
من به بعضی از افراد تلفن کردم و رفتم صبح اول آفتاب منزل مرحوم شــهید مطهری، ایشــان پیام امام را به ما ابلاغ 
کردند و بعد فرمودند، باید اول فکر محلی برای استقرار امام باشیم و سپس کمیته استقبال از امام را تشکیل بدهیم... 
از منزل شهید مطهری تلفن کردیم به مرحوم شهید بهشتی که بیایند آنجا، گفتند که بعضی از دوستان این جا هستند 
و دارند مذاکره می کنند، دیدیم که دو تا کار می شود کرد... برای اینکه هماهنگ کنیم به اتفاق مرحوم مطهری رفتیم 
منزل شهید بهشتی و بقیه افراد جامعه روحانیت مبارز را هم خبر کردیم و همگی در منزل شهید بهشتی جمع شدیم 

و پس از ارائه نظرات، شورای مرکزی کمیته استقبال تشکیل شد.«۲
سازماندهی در 7 گروه

پس از اولین جلسه کمیته استقبال از امام در مدرسه رفاه، شاخه ها و گروه های کاری کمیته تشکیل شد که شامل 
گروه های؛ تبلیغات، انتظامات، تدارکات مالی،  برنامه ریزی و تشــریفات، برنامه ریزی داخلی و پذیرایی، روابط عمومی، 

اطلاعات، واحد شهرستان ها و واحد خبرنگاران داخلی و خارجی می گردید.
مسئولیت و محدوده کاری گروه های فوق عبارت بود از:

۱- شــاخه تبلیغات: انجام کلیه امور تبلیغات شــامل تکثیر اعلامیه ها، حضور در راهپیمایی ها ، ابلاغ نقطه نظرات 
لحظه به لحظه امام و کمیته استقبال به مردم و تهیه شعارها؛

۲-شــاخه انتظامات: مراقبت و تامین امنیت همه جانبه و تنظیم انتظامات راهپیمایی ها و حفاظت مسیر حضرت 
امام از فرودگاه تا بهشت زهرا با یاری جستن از مساجد و ائمه جماعات و نیروهای مؤمن؛

۳- شاخه تدارکات: تامین کلیه نیازهای تدارکاتی شامل، تامین مواد غذایی، تامین کلیه امکانات مالی، تهیه بلندگو 
و... برای کلیه واحدهای فعال کمیته؛

۴- شاخه برنامه ریزی تشریفات: تهیه و تنظیم برنامه ریزی از لحظه ورود امام به کشور تا استقرار در مدرسه رفاه ، 
تهیه برنامه های داخل سالن فرودگاه ، تنظیم و استقرار نیروهای داخل سالن ، تهیه ماشین برای امام در مسیر فرودگاه 

تا بهشت زهرا و...
۵- شــاخه برنامه ریزی داخلی: مشخص کردن فرد یا افراد مسئول برای کلیه امور، تعیین و برنامه ریزی تیم های 

انتظامات داخل، تهیه کارت برای افراد و...
۶-شــاخه واحد شهرستان ها: ارتباط منظم با شهرستان ها و ارسال اعلامیه ها و اخبار به شهرستان ها و اخذ اخبار 

و اطلاعات و نیازهای آنها؛
7- شــاخه خبرنگاران داخلی و خارجی: آماده کردن زمینه مناسب جهت پوشش خبری اخبار نهضت اسلامی و 

مراسم روز استقبال از حضرت امام توسط خبرنگاران داخلی و خارجی در داخل و خارج از کشور.۳
نفس در سینه ها حبس شده بود

در کتاب شرح اسم، آمده است:
»... کمیته استقبال، درگیر کار بزرگی شده بود؛ کاری بزرگ در روزی بزرگ. هر چند تلاش می کرد بر امور جاری 
مســلط شــود ، اما حادثه پیش رو بزرگ تر از آن بود که بتوان کاملًا آن را در دست گرفت. بیشتر فعالیت های کمیته 

غیرمتمرکز بود و هر کس مأموریتی که مناسب تر می دید، همان را به عهده می گرفت...« 
مقام معظم رهبری از خاطرات خود درباره آن روز چنین شرح داده اند:

»... یکی از وظایف کمیته استقبال توزیع کارت دعوت به فرودگاه بود. آقای مطهری تعدادی کارت به من داد که 
آنها را پخش کردم و یکی برای خودم ماند. از قضا آقای شیخ ابوالحسن شیرازی را دیدم. او از این که کارت دعوت به 

دستش نرسیده، ناراحت بود. کارت خودم را به او دادم. «۴
پیش از دوازدهم بهمن، استاد مطهری از آیت الله خامنه ای خواسته بود سخنرانی و خوش آمدگویی به امام را در 

تالار فرودگاه به عهده بگیرد. اما ایشان نپذیرفته بود. 
آیت الله خامنه ای دراین باره گفته اند:

»... گفتم چرا من؟ آقای مطهری دلیل آورد ، اما نتوانست بنده را قانع کند. گفتم من توان سخنرانی در این لحظات 
بزرگ ، که نفس در سینه ها حبس می شود ، ندارم. شهید مطهری نبود فرصت برای انتخاب فرد دیگر را به عنوان علت 
آخر مطرح کرده ، سخنرانی را به عهده بنده گذاشته بود. روز موعود فرارسید و از خوش اقبالی ]من[ فرصت برای مراسم 
خوش آمدگویی نشد؛ فقط اکتفا شد به تلاوت قرآن و سرودی که گروهی از دانش آموزان خواندند و صدایش بین مردم 

پیچید و زبانها آن را تکرار کرد.« ۵:
ای مجـاهد ای مظهـر شـرف/ ای گـذشته زجـان در ره هـدف

چون نجات انسان، شعار توست/ مـرگ در راه حق، افتخار توست...
شعری که پس از 14 سال به سرود بدل شد

این شعر در سال تبعید امام خمینی از ایران یعنی سال ۱۳۴۳ توسط حمید سبزواری سروده شد و چهارده سال 
بعد با تبدیل شــدن به سرود اســتقبال از رهبر انقلاب اسلامی جنبه ملی پیدا کرد. »حسین شمسایی« از مبارزان و 

اعضای کمیته استقبال از امام هم به گروهی که برای سرود فوق تشکیل داده بودند، اشاره کرده و گفته است: 
»... گروه ســرودی که ما تشکیل داده بودیم ۱۵۰ نفر بودند. سرپرست گروه هم آقای شاهنگیان بودند و مرحوم 
صبحدل و من هم همراه و همکار آقای شــاهنگیان بودیم. از کســانی که در این گروه بودند مرحوم حمید سبزواری، 
صالحی، مرشدزاده و آقای شریفی نیا بود که الان هنرپیشه است. آنها را به دو گروه 7۵ نفره تقسیم کردند. یک گروه در 
فرودگاه مهرآباد سرود »خمینی  ای امام« راخواندند. گروه سرود دیگر در بهشت زهرا مستقر شدند تا سرود »برخیزید 
 ای شهیدان راه خدا« را بخوانند. پیش بینی آن را کرده بودیم که با توجه به جمعیت زیاد امکان اینکه گروه ۱۵۰ نفره 
بخواهد خود را بموقع از فرودگاه مهرآباد به بهشت زهرا برساند وجود ندارد. بنابراین هماهنگی های لازم از قبل صورت 
گرفته بود. در آن جمعیت، امکان رفت وآمد خیلی ســخت بود. قاری که در بهشــت زهرا قرآن را تلاوت کرد ، محمد 

اصفهانی بود که الان هنرمند مشهوری است.«۶ 
وظیفه خطیر حفاظت از جان امام

اما مهم ترین بخش اســتقبال از حضرت امام ، حفظ امنیت ایشــان از لحظه حضور در فرودگاه مهرآباد و در طول 
مسیر استقبال از فرودگاه تا بهشت زهرا و محل اولین سخنرانی ایشان ، سپس تا مکان سکونت شان بود. این موضوع 

دغدغه بسیار سنگینی برای کمیته استقبال به شمار می رفت.
برای کمیته اســتقبال جهت امر خطیر فوق ، دو گزینه مطرح شــده بود؛ گزینه نخست مجاهدین خلق بودند که 
در آن روزها نام و نشانی برای خود داشتند علی رغم اینکه نفاق شان در داخل زندان ، مارکسیست شدن آنها در بیرون 
زندان و تصفیه های خونین اعضای مذهبی ، دیگر آبرویی برایشــان در میان انقلابیون پیرو امام خمینی باقی نگذارده 
بود ولی پروپاگاندای رسانه های شاهنشاهی و وابسته به کانون های معلوم الحال در چند ماه منتهی به پیروزی انقلاب ، 

مجددا خیانت ها و جنایت های آنها را در محاق برده بود.
مجاهدین خلق شــرط و شروط بســیاری مطرح کردند ، از قبیل دریافت مقادیر معتنابهی اسلحه و مهمات ، عدم 

دخالت افراد دیگر حتی شورای انقلاب در حفاظت از امام و تصمیم گیری انحصاری آنها و... 
گزینه دیگر گروهی از انقلابیون پیرو امام به نام »گروه توحیدی صف« بودند. فرمانده شــان، یک جوان۲۴ ســاله 
رشید، زیبا و خنده رو به نام محمد بروجردی بود که در گروه به اسم »میرزا« شناخته می شد. گروهی که ابتدا با عنوان 
»فجر اسلام« برای پخش و توزیع اعلامیه ها و متن سخنرانی های امام به وجود آمد و سپس به مبارزه مسلحانه روی 
آورد. گروه توحیدی صف، علی رغم فعالیت های بسیار و خالصانه ، گروه ناشناخته ای بود که تنها نزدیکان امام از جمله 

آیت الله بهشتی و استاد مطهری و حاج مهدی عراقی از عملکردشان مطلع بودند.
انقلابیون گروه توحیدی صف هیچ شرط خاصی برای محافظت از امام نداشتند؛ همه سلاح ها را خودشان تامین 
می کردند و در مقابل حداکثر ۱۵۰ نفر تیم پیشــنهادی مجاهدین خلق، تامین ۴۰۰۰ نفر نیروی مســلح را برعهده 

گرفته بودند.
طرح آنها یک تیم گســترده نظامی را دربر می گرفت. تیمی که ۱۰ دســتگاه اتومبیل ضدگلوله برای محافظت از 
امام و یارانشــان تدارک دیده ، صدها نفر افراد مســلح در فرودگاه و مسیر عبور ماشین ایشان به بهشت زهرا و سپس 

محل اقامتشان مستقر می کردند . 7
در آن جلسه شورای انقلاب که قرار شد محمد بروجردی و یارانش وظیفه خطر حفاظت از امام را برعهده داشته 

باشند، وی دکتر بهشتی را به کناری کشاند و آرام از ایشان درخواستی را مطرح کرد: 
»... هیچ کس متوجه نشود که ما افتخار این مسئولیت را به عهده گرفته ایم. می خواهیم چون گذشته ناشناخته 

باشیم. ترس از آن را داریم که تمام زحمات ما نزد خدا بی اثر شود. ما قصد نداریم سهمی برای خود قائل شویم.« 8
محمد بروجردی در ســال های بعد یکی از مؤثرترین فرماندهان ســپاه در دفاع از انقلاب و نظام اســلامی و در 

جبهه های دفاع مقدس بود و در همین مسیر در اول خرداد ۱۳۶۲ به شهادت رسید. 
ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

۱- قاسم پور، داوود، دهه سرنوشت ساز، مرکز اسناد انقلاب اسلامی تهران، ۱۳8۵، صفحه9۲-9۳.
۲- خاطرات و مبارزات شهید محلاتی- مرکز اسناد انقلاب اسلامی- تهران- ۱۳7۵- صفحه۱۰۶

۳- بسطامی رضا- خاطرات علی دانش منفرد مرکز اسناد انقلاب اسلامی- ،تهران – ۱۳8۴-صفحات7۵-7۳
۴- شرح اسم – هدایت الله بهبودی- مؤسسه مطالعات و پژوهش های سیاسی- چاپ اول- تابستان ۱۳9۱ – صفحه ۶۵۳ 

۵- همان
۶- گفت و گو با حسین شمسایی- مژگان مهرابی- همشهری – ۱۴ بهمن ۱۳99

7- زندگی نامه شهید محمد بروجردی- نصرت الله محمودزاده – انتشارات روایت فتح- چاپ اول- ۱۳9۵
8- همان

رهبرمعظم انقلاب:
 ما خواسته ایم که در میان ظلمات جاهلیت قرن بیستم، خورشید 

فروزان اسلام را به درخشش درآوریم.

هدیه به خوانندگان در پرتو وحی

اگر خداوند در مجازات بدکاران عجله می کرد 
عمر همگی به پایان می رسید!

»اگر خداوند مجازات مردم بدکار را سریعاً و )در این جهان انجام دهد و( همان طور 

که آنها در به دست آوردن نعمت و خیر و نیکی عجله دارند )مثل آنها( در مجازاتشان 

عجله کند، عمر همگی به پایان می رسد )و اثری از آنها باقی نمی ماند، ولی به خاطر 

اینکه به خود آیند و توبه کنند، و اختیار از آنها سلب نشود، خداوند از مجازات فوری 

و شتابزده آنها خودداری می کند(.«                                                     یونس - 11

اخبار ادبی و هنری

صفحه 3
دوشنبه ۸ بهمن 1۴۰3
۲۶ رجب 1۴۴۶ - شماره ۲3۷۸۲

سالگرد تشکیل کمیته استقبال از امام خمینی

ایجاد شــده در  تغییرات  آخرین 
لایحه بودجه 1404 در مجلس، در جلسه 

هیئت دولت بررسی شد. 
پنجاهمین جلســه هیئت دولت عصر 
یکشنبه به ریاست دکتر مسعود پزشکیان 
برگزار شــد. در این جلسه علاوه بر بررسی 
عملکرد و تصویب پیشنهادهای وزارتخانه ها 
و دستگاه های اجرائی، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه نیز گزارشــی از آخرین تغییرات 
ایجاد شده در لایحه بودجه ۱۴۰۴ در صحن 
علنی مجلس شورای اســلامی به اعضای 

دولت ارائه کرد.
برگزاری نخستین جلسه اصلاح نظام بنگاهداری 

در کشور به ریاست پزشکیان
خبر دیگر اینکه، نخستین جلسه »اصلاح 
نظام بنگاهداری« صبح یکشنبه به ریاست دکتر 
مسعود پزشــکیان و با حضور وزیر و معاونان 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد.

در این جلســه وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و مدیران این وزارتخانه، گزارشی از 

وضعیت شرکت های زیرمجموعه ارائه کردند 
و خواستار ادغام برخی از این شرکت ها در 

زنجیره های مرتبط بودند.
دکتر پزشــکیان ضمن استماع سخنان 
وزیــر و معاونان وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، بر ضرورت بررســی بیشــتر 
موضوع و نیز برگزاری جلســات دیگری با 

حضور اقتصاددانان آشــنا با مسئله و سایر 
مســئولان ذی ربط تأکید و خاطرنشــان 
کــرد: از نظر علمــی زنجیره هــای تولید 
شــرکت ها باید به صــورت واحد مدیریت 
شــوند، اما با توجه به حساســیت موضوع 
لازم است جلســاتی با حضور اقتصاددانان 
و کارشناســان برگزار شــده و موضوع به 

صورت دقیق تر به مشــورت گذاشته شود.
رئیس جمهور همچنین تصریح کرد: در 
صورت اجماع نظر کارشناسان و سایر مدیران 
مرتبــط می توان این موضوع را در جلســه 
ســران ســه قوه مطرح و در آنجا مصوبات 

لازم را اخذ کرد.
دکتر پزشــکیان همچنین بر اخذ نظر 
سایر مدیران مرتبط در دولت در این زمینه 
تأکیــد و اظهــار کرد: در اینکــه از مزرعه 
تا ســفره را باید به صــورت واحد مدیریت 
کنیم، شکی نیست، اما وجود شرکت ها در 
زیرمجموعه وزارتخانه های غیر مرتبط، مثل 
شرکت های پتروشیمی و فولادی در وزارت 
رفاه، حساسیت هایی دارد که ایجاب می کند، 
پس از دقت نظر و بررســی تمامی ابعاد، به 

صورت کارشناسانه قدم برداریم.
در پایان این جلســه مقرر شد موضوع 
در جلسه بعدی با حضور وزرای نفت، امور 
اقتصادی و دارایی و صنعت، معدن و تجارت 

بررسی شود.

در جلسه هیئت دولت صورت گرفت

بررسی آخرین تغییرات مجلس 
در لایحه بودجه 1404

ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: 
نبودن  مشــخص  درخصوص  ابهامــی 
اجرائی  مسئولیت دســتگاه های  دامنه 
دریافت کننده ارز ترجیحی در تنظیم بازار 
وجود داشت که این مصوبه مقید شد به 
رعایت چارچوب وظایف قانونی دستگاه ها 
و در نتیجه موضوع شفاف تر شد. طبیعتاً 
ایراد شورای نگهبان هم از جهت شرعی 
و هم از جهت قانون اساسی دیگر وجود 

نخواهد داشت.
ششمین نشست دکتر  هادی طحان نظیف، 
عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان با 

اصحاب رسانه برگزار شد.
سخنگوی شورای نگهبان درخصوص لایحه 
»بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور« که وی پیش از 
این و در تاریخ ۱9 دی ۱۴۰۳ در گفت وگویی 
که بــا خبرنگاران در حیاط شــورای نگهبان 
داشت به بیان نکاتی درباره مرحله اول بررسی 
این لایحه پرداخته بود، اظهار داشــت: بخش 
اول این لایحه در رفت و برگشت بین مجلس 
شورای اسلامی و شورای نگهبان است. هیئت 
عالی نظارت بر حُسن اجرای سیاست های کلی 

نظام نیز نکاتی دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــورای 
نگهبــان، وی افزود: ما در مرحله اول، ابهامات 
و ایراداتی نسبت به بخش اول لایحه داشتیم. 
مجلــس اصلاحاتی در راســتای رفع ایرادات 
شورای نگهبان و هیئت عالی نظارت انجام داد 
و بــه تازگی مصوبه اصلاحــی خود را برای ما 
ارسال کرد. این مصوبه در دستور کار شورای 
نگهبان بود و در جلسات این شورا مورد بررسی 

قرار گرفت.
طحان  نظیف اعلام کرد: با اصلاحات صورت 
گرفته از سوی مجلس شورای اسلامی، بسیاری 
از ابهامات و ایرادات مرتفع شد، اما برخی از این 

موارد همچنان باقی است.
وی در این نشست درباره تبصره ۱۰ لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ با موضوع »مسکن و حمل ونقل« 
عنوان کرد: بند الحاقی ۲ این تبصره راجع به 
اختصاص زمین رایگان برای خانوار های دارای 
۴ فرزند است. ما ابهامی داشتیم مبنی بر اینکه 
نسبت این قانون با قانون ساماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مسکن به چه شکل خواهد بود 
که این ابهام را هم عزیزان در مجلس برطرف 
کردند. حکم قانون ساماندهی و حمایت از تولید 
و عرضه مسکن دارد، شامل افراد موضوع این 
بند نخواهد شد. طبیعتاً ابهام ما نسبت به این 
مصوبه برطرف شد و ما دیگر نسبت به این بند 

ابهامی نداریم.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره بند خ 
تبصره ۲ لایحه بودجه که درخصوص اختصاص 
ارز ترجیحــی بــرای واردات دارو و کالا های 
اساســی کشــاورزی بود، اعلام کرد: ابهامی 
درخصوص مشــخص نبودن دامنه مسئولیت 
دستگاه های اجرائی دریافت کننده ارز ترجیحی 
در تنظیم بازار بود که این مصوبه هم مقید شد 
به رعایت چارچوب وظایف قانونی دستگاه ها و 
در نتیجه موضوع شــفاف تر شد. طبیعتاً ایراد 
شــورای نگهبان هم از جهت شرعی و هم از 
جهت قانون اساسی دیگر وجود نخواهد داشت.
طحان نظیف درخصوص طرح »فهرست 

قوانیــن و احــکام نامعتبر در حــوزه تامین 
اجتماعــی« بیــان داشــت: ایــن مصوبه با 
بررســی هایی که ما داشــتیم مغایر با موازین 

شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
رفع ابهام مبنای محاسبه 

زمین های گران قیمت
ســخنگوی شــورای نگهبان درخصوص 
مالیات بر زمین های گران قیمت که کلیت حکم 
آن از سال های گذشته نیز وجود داشته است، 
عنوان کرد: از حیث اینکه اعتراض اشخاص و 
حق دادخواهی افراد محدود شده بود با اشکال 
شورای نگهبان مواجه شده بود. با اصلاحی که 
در مجلس به عمل آمد، ایراد ما مرتفع شــد. 
همچنین یــک ابهام درخصوص مبنای ارزش 
زمیــن داشــتیم که آن هم بــا صراحت ذکر 
شــد که آخرین ارزش معاملاتی موضوع ماده 
۶۴ قانون مالیات های مســتقیم مبنا خواهد 
بود؛ لذا ما نســبت به این موضوع نکته و ایراد 

دیگری نداریم.
بودجه باید شفاف و منابع
 و مصارفش مشخص باشد

طحان نظیف همچنین در پاسخ به سؤالی 
درباره شفافیت لایحه بودجه ۱۴۰۴ و ارتباط 
آن با برنامه هفتم توسعه، عنوان کرد: شفافیت 
در بودجه ابعاد مختلفی دارد. یکی از مهم ترین 
ابعاد آن، بحث جامعیت است. جامعیت به این 
معنا که همه منابع و مصارف در بودجه بیاید 

و در سقف بودجه لحاظ شود.
وی افزود: یکی از پرتکرارترین ایراداتی که 
شورای نگهبان در سال های مختلف از جمله در 
بودجه سال آینده داشته همین ایرادی است که 
ما به عنوان ایراد اصل ۵۲ قانون اساسی مطرح 
می کنیم. در موارد متعــددی در مرحله قبل 
ایراد اصل ۵۲ را داشتیم که این منابع به طور 
کامل باید ذکر و در سقف بودجه لحاظ شود. 
با اصلاحاتی که مجلس در مصوبه خودش انجام 

داد، بسیاری از ایرادات برطرف شد.
طحان نظیف درباره ارتباط لایحه بودجه 
ســال آینده با برنامه هفتم توسعه هم گفت: 
اینکه لایحه با برنامه تعارض یا تناقضی دارد یا 
خیر؟ در صلاحیت مجلس است. قانون برنامه 
یک قانون است و قانون بودجه یک قانون دیگر 
خواهــد بود. این موضــوع در صلاحیت خود 
مجلس است. البته قانون گذار در این خصوص 
سیاســت ســختگیرانه ای دارد. چون در هر 
مصوبه ای بخواهد قانون برنامه نقض شود، مصوبه 
باید با نصاب بالاتــری در مجلس رای بیاورد.

سخنگوی شــورای نگهبان این نکته را هم 
متذکر شــد که اگر مغایرت برنامــه بودجه با 
سیاست های کلی برنامه هفتم مدنظر باشد، آن 
موضوع در صلاحیت هیئت عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی نظام است که مصوبه را 
از جهت مغایرت با سیاست ها بررسی خواهد کرد.

طحــان نظیف به این ســؤال که تکلیف 
تخصیــص ارز برای واردات خودرو چه خواهد 
شد؟ این گونه پاسخ داد: قبلا هم راجع به این 
موضوع صحبت کردم. شورای نگهبان نسبت 
به واردات خودرو و تخصیص ارز هیچ اشــکال 
و ابهامی نــدارد. این موضوع در لایحه بودجه 
آمده بود، بررسی کردیم و هیچ اشکال و ابهامی 
نداشــتیم. عزیزان در هیئــت عالی نظارت بر 
حسن اجرای سیاست های کلی نظام اشکالاتی 
داشتند که مجلس در آن جهت اصلاحاتی در 
مصوبه خود انجام داد. ما نکته ای نسبت به این 

موضوع نداریم.
وی درباره انتخابات شورا های اسلامی شهر 
و روســتا نیز توضیح داد: فرآیند های برگزاری 
انتخابات در ســال آینده در حال انجام شدن 
است مگر اینکه مجلس مصوبه جدیدی داشته 
باشــد و قانون موجود را اصلاح کند. البته این 
موضوع مسبوق به سابقه است که مدت دوره 
شورا ها تمدید شــود و انتخابات آن به تعویق 
بیفتد. در گذشــته یک بار صورت گرفت و با 
اشکال شورای نگهبان هم مواجه نشده است. 
بــه هر حال این روز ها ســناریو های مختلفی 
مطرح اســت اما تا زمانی که مجلس چیزی را 
مصوب نکرده باشد، نمی توانیم نسبت جزئیاتش 
اظهارنظر بکنیم که مغایر با قانون اساسی است 
یا خیر. ما به مفاد آن مصوبه نگاه می کنیم. اگر 
مجلس چنین چیزی را تصویب کرد، شورای 

نگهبان نسبت به موضوع اظهارنظر می کند.
ســخنگوی شــورای نگهبــان همچنین 
خاطرنشــان کرد: براســاس قانون انتخابات، 
انتخابــات میــان دوره ای بایــد بــا یکــی از 
انتخابات های سراسری برگزار شود. اگر انتخابات 
شورا های اسلامی شهر و روستا در سال آینده 
برگزار نشــود و بــه تعویق بیفتــد، انتخابات 

میان دوره ای هم از دستور کار خارج می شود.
طحان نظیف گفت: براساس قانون موجود، 
نظارت بر انتخابات های شورا های اسلامی شهر 
و روســتا با شــورای نگهبان نیست و برعهده 
مجلس شــورای اسلامی اســت. تا زمانی که 
قانون تغییر نکند، روال به همین صورت ادامه 
خواهد داشت. اینکه آیا شورای نگهبان به این 

موضوع ورود می کند یا خیر، در ادوار مختلف 
مطرح بوده و خود شورای نگهبان این موضوع 
را نپذیرفته است؛ چرا که از نظر این شورا، اصل 
99 قانون اساسی صرفاً نظارت بر انتخابات های 
ملی را برعهده شــورای نگهبان گذاشته است 
و انتخابات هــای محلــی را از این دایره خارج 

کرده است.
وی عنوان کرد: شورای نگهبان سال های 
قبل نسبت به موضوع پالرمو و CFT اظهارنظر 
کرده و با ارجــاع دو مصوبه به مجمع فارغ از 
اظهارنظر اســت و نمی تواند به موضوع ورود و 
اظهارنظری داشته باشد. تصمیم گیری درباره 

این موضوع در اختیار مجمع است.
عضو حقوقدان شورای نگهبان توضیح داد 
که FATF مجموعــه ای از قوانین و مقررات 
اســت که بســیاری از آنها در حال اجراست. 
بحث این روز ها درباره دو لایحه است که یکی 
پالرمو و دیگری CFT اســت. شورای نگهبان 
در آن مقطع نســبت به پالرمو هیچ اشکال و 
ابهامی نداشت. با توجه به ایرادات هیئت عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام 
این موضوع به مجمع تشخیص ارجاع داده شد 
اما نســبت به CFT هم شورای نگهبان و هم 
هیئت عالی نظارت ایرادات و اشکالاتی داشتند 
که اکنون هر دو مورد در دســتور کار مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام برای تصمیم گیری 

قرار دارند.
دعوت سخنگو از فرهیختگان 

برای اظهارنظر درباره مصوبات
وی در پاســخ به ســؤالی دربــاره نقش 
مجمع مشورتی حقوقی شــورای نگهبان در 
تصمیم گیری های این شــورا اظهار داشــت: 
شــورای نگهبان با افتخار از نظرات دو مجمع 
مشورتی فقهی و حقوقی در قم و تهران استفاده 
می کند. مصوبه ای در دستور کار شورای نگهبان 
قرار نمی گیــرد مگر اینکه قبل از آن، گزارش 
مکتوب این دو مجمع در اختیار اعضای محترم 

قرار بگیرد.
طحان نظیف خاطرنشــان کــرد: اعضای 
مجامع مشــورتی در بررسی هایی که دارند در 
صورت نیاز جلســاتی را با طراحان هر طرح و 
لایحــه و مجریان قانون که در نهایت دولت و 
دستگاه هایی اجرائی هستند، برگزار می کنند. 
نظرات ایــن عزیزان را می شــنویم. نخبگان، 
فرهیختگان و کسانی که در حوزه های مختلف 
ممکن است، نکته و حرفی برای گفتن داشته 
باشــند در ایــن مجامع دعوت می شــوند و 
نکات شان شنیده می شود. همه این کار ها انجام 
می شود تا بتوانیم اظهارنظر دقیق تری نسبت به 

مصوبه داشته باشیم.
عضو حقوقدان شورای نگهبان این نکته را 
هم یادآور شد که در خلال جلساتی که با این 
عزیزان داریم مکرر این نکته را متذکر می شویم 
که حیطه اظهارنظر شورای نگهبان صرفاً شرع و 
قانون اساسی است و ما وارد کارشناسی مصوبه 

نمی توانیم بشویم.
وی از تمامی نخبگان، فرهیختگان و اساتید 
دعوت کرد که اگر نسبت به مصوبات مختلف 
نکاتی داشته باشند ما با اشتیاق شنوای نکات 
آنها هستیم و از آنها می خواهیم آن نکات را با 

ما در میان بگذارند.

طحان نظیف در نشست خبری مطرح کرد:

رفع ابهام شورای نگهبان درباره اختصاص ارز ترجیحی برای دارو

امام  سالروز شهادت  با  همزمان 
شهید   41 پیکر   موســی کاظم)ع( 
تــازه تفحص شــده از طریق مرز 

بین المللی شلمچه وارد کشور شد.
به گزارش تســنیم، روز یکشــنبه با 
حضور ســردار محمد باقرزاده، فرمانده 
کمیته جســت وجوی مفقودین ســتاد 
کل نیرو های مســلح، حجت الاســلام و 
المسلمین موسوی فرد، نماینده ولی فقیه 
در استان خوزســتان و سایر مسئولان 
کشوری و اســتانی، پیکر های مطهر۴۱ 
شهید تازه تفحص شده دفاع مقدس در 
مرز بین المللی شــلمچه مورد استقبال 

با استقبال مردم آبادان و خرمشهر و کاروان های راهیان نور

پیکر مطهر 41 شهید تازه تفحص شده دفاع مقدس از مرز شلمچه وارد كشور شد

مردم آبادان و خرمشــهر و کاروان های 
راهیان نور قرار گرفتند.

ایــن شــهدا که در جنــوب عراق و 

بخشی از جنوب کشور تفحص شده اند 
مربوط به عملیات های والفجر مقدماتی، 
والفجــر یک، خیبر، بــدر، کربلای ۴ و 

کربلای ۵ و تک دشــمن در ســال های 
فتح المبیــن  عملیــات  و   ۶7 و   ۶۵ 

هستند.


